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A A R D A P P E L E N

Hoogleraar biologische veredeling Edith 
Lammerts van Bueren en veredelaar 
Ronald Hutten konden eind juli met een 

team selecteurs in het veld kijken welke kruisin-
gen van het Bio-Impuls-programma door mogen 
naar het volgende seizoen. ,,We kunnen dit doen 
zodra de phytophthora in het veld optreedt”, zegt 
Lammerts. Bio-Impuls zoekt naar de kruisingen 
die resistent tegen de aardappelziekte zijn en die 
daarnaast de beste eigenschappen voor teelt en 
markt hebben.

Het selectieveld in Kraggenburg ligt op het 
bedrijf van kweker Niek Vos. Vos ontwikkelde 
de Bionica. Hij werkt ook graag mee aan Bio-
Impuls. Bijna de helft van de kruisingen voor 
dit programma staat in Kraggenburg. De andere 
kruisingen zijn naar hobbykwekers in het hele 
land gegaan. Rassen die uit het programma 
boven komen drijven, moeten de biologische 
aardappelteelt verbeteren. Het veredelingspro-
gramma kan zichzelf hopelijk op lange termijn 
in stand houden uit de royalty’s van het eigen 
werk en uit een percentage op de royalty’s van de 
rassen die de hobbykwekers voor hun handels-
huizen ontwikkelen.

Hutten schat het aantal planten uit knollen 
op het Kraggenburgse selectieveld op duizend 
en het aantal zaailingplanten op achtduizend. 
Net als bij de andere kwekers blijven de beste 
kruisingen twee tot drie jaar op het bedrijf. De 
besten daarvan gaan voor verdere beproeving 
naar andere locaties. Hutten: ,,Een fatsoenlijk 
ras moet in een groot gebied willen groeien.” Een 
ras dat het in de polder goed doet maar door de 
mand valt op de Groningse klei of op het Drentse 
zand zal in de praktijk dus afvallen.

Lammerts noemt de biologische rassen ook 
van belang voor verre en warme streken. ,,Voor 
succes is het ook mooi als het mogelijk is een ras 
te gebruiken in een gebied waar weinig middelen 
beschikbaar zijn voor de teelt.” Ze doelt hiermee 
op gebieden als Noord-Afrika, andere delen van 
Europa of tropische gebieden.

SNELHEID
Hutten verwacht dat met het direct uitslui-

ten van de phytophthora-gevoelige kruisingen 
veel eerder een geschikt ras voor de biologische 

teelt bereikt zal zijn. In de gangbare teelt kan 
een gevoelig ras nog wel eens wat verder komen, 
omdat de teler toch nog gewasbeschermingsmid-
delen kan inzetten. In de kweekperiode gebrui-
ken de rasontwikkelaars ook gewoon middelen 
tegen de aardappelziekte. Dat doen de biologi-
sche veredelaars niet. Een biologisch ras moet 
daarnaast tegen andere ziektes bestand zijn.

De opbrengst van een geschikt biologisch 
ras ligt volgens Lammerts op zo’n 30 tot 40 ton 
per hectare. ,,Voor gangbaar moet dat minimaal 
50 tot 60 ton zijn”, zegt zij. ,,Wij willen binnen 
het programma de kansen vergroten voor bio-
logische rassen. Het moet niet zo zijn dat we in 
Nederland straks alleen maar een programma 
voor cisgene rassen hebben.” Voor de biologische 
teelt zijn klassieke kruisingsmethoden nodig. 
Biotechnologie als voor de ontwikkeling van 
transgene en cisgene rassen zijn niet toegelaten 
in de biologische veredeling. Lammerts gebruikt 
wel de kennis die opgedaan wordt in het andere 
veredelingsprogramma, net als dat programma 
profijt kan hebben van het biologische onder-
zoek. Daarom is ze blij dat het project breed 
opgezet is in de samenwerking tussen Louis Bolk 
Instituut, Wageningen Universiteit, kweekbedrij-
ven en telers, zodat optimaal gebruik gemaakt 
kan worden van elkaars kennis en inzet.

HEEL DIVERS
Aardappelen zijn heel heterozygoot, dus 

kunnen er heel veel verschillende combinaties 
van eigenschappen bij kruisingen te voorschijn 
komen. Hutten noemt als voorbeeld de paarsblau-
we of rode kleur die sommige kruisingen krijgen. 
Er is een gen voor de kleur en een gen voor de 
expressie van die kleur. Daarom is het mogelijk 
dat uit twee lichtgekleurde aardappelen een rode 
komt. Waar mensen twee sets chromosomen heb-
ben, heeft de aardappel er vier, wat de kruisingen 
nog ingewikkelder maakt. Daar komt nog bij dat 
je bij gebruik van nieuw resistent uitgangsmate-
riaal uit het oorsprongsgebied van de aardappel 
in de Andes en andere delen van Latijns Amerika 
zeer wilde verschijningsvormen krijgt.

MILDER
Hutten wil in de kruisingen met Sarpo Mira 

wat milder selecteren. Dit ras bevat een ander 
resistentiegen dan Bionica en Toluca. ,,Ik wil 
proberen wat voor de kruisingen te behouden, 
maar zo op het oog is het hem allemaal net niet”, 
zegt de veredelaar.

Na een dag selectiewerk blijven er tientallen 
kansmakers over. ,,Je gooit altijd veel weg”, zegt 
Hutten. ,,Bij de handelshuizen blijven van 40 tot 
100 duizend kruisingen ook maar één of twee 
over als ras. Je zoekt die ene die net anders dan 
anders is.”

J o r g  Tö n j e s

Kansmakers bij kruisingen Bio-Impuls

Impuls voor biorassen

Edith Lammerts van Bueren (rechts) beoordeelt met veredelaar Ronald Hutten (midden) en het selectieteam de kruisingen in het 
veld.  F o t o ’s :  N i e u w e  O o g s t

De selectie is een moment in de zoektocht 

naar geschikte phytophthora-resistente aardap-

pelen voor de biologische teelt. Een belangrijk 

moment is het zeker. De selectie in het perceel 

van Niek Vos in Kraggenburg toont dat er resulta-

ten te behalen zijn in de biologische veredeling.

De ene kruising levert aanmerkelijk meer 
mooie resultaten dan de andere. Soms gaat er 
een hele groep door van een kruising, soms valt 
alles af op een enkel redelijk nestje na. Goede 
eigenschappen vererven soms moeilijk.

Afvalrace

Soms merkt Ronald Hutten veel blijvers aan 
bij een kruising.

Er zijn veel mooie aardappelen bij de kruisingen 
die Bio-Impuls in de NOP heeft staan. Natuur-
lijk valt het merendeel af. De deskundigen zijn 
kritisch in het beoordelen van de overblijvers 
op vorm, kleur, nadat de niet-resistente planten 
allemaal uitgesloten zijn. Niek Vos, kweker van 
de phytophthora-resistente Bionica is resoluut 
in het beoordelen. ,,Het scheelt je later in het 
traject veel werk”, verklaart hij zijn aanpak. Als 
hij zich over een mooi ogend nestje aardappe-
len buigt, kan hij het zo mooi zeggen: ,,Deze 
gaat door, maar...”, zo voegt hij er aan toe, ,,’t 
wordt ‘m niet.”

Kritisch

Niek Vos beoordeelt de nestjes aardappelen 
op het perceel in Kraggenburg

Volgens Edith Lammerts van Bueren is het 
belangrijk dat er een apart biologisch ver-
edelingsprogramma is voor biologische aard-
appelen, omdat binnen dat programma het 
uitgangspunt ziekteresistentie is. De eerste 
selectie is op phytophthora-resistentie. Lam-
merts vindt het een verkeerde trend dat bio-
logische telers in Nederland minder aardappe-
len in hun bouwplan opnemen. ,,Dat zou onze 
eer te na zijn als aardappelland”, zegt ze. De 
hoogleraar biologische veredeling is blij met 
het Bio-Impuls project en hoopt dat het ook de 
impuls zal brengen die de biologische aard-
appelteelt hard nodig heeft. De Nederlandse 
structuur met veel hobbykwekers, die samen 
hun expertise inzetten in de aardappelverede-
ling vindt ze een sterk punt. ,,We hebben van 
de kruisingen uit de kas meer dan de helft naar 
die kwekers laten gaan. Ze hebben uitgekozen 
wat bij hun omstandigheden past. Op dit veld 
in de polder staan al veelbelovende kruisingen. 
Ik hoop dat de andere kwekers er nog meer 
hebben”, aldus Lammerts.
Het programma Bio-Impuls kent drie parallel 
lopende trajecten:
1. Door het aanbieden van aardappelverede-
lingscursussen en begeleiding wordt het aantal 
biologische boerenkwekers vergroot. Daardoor 

kan in een groter aantal kloontjes geselecteerd 
worden en wordt de kans op een goede stroom 
van adequate rassen voor de biologische teelt 
op korte termijn vergroot.
2. Voor de middellange termijn wordt reeds 
beschikbaar ‘half-materiaal’ opgewerkt tot 
geschikt basismateriaal (geniteurs).
3. Voor de lange termijn worden nieuwe resi-
stentiegenen ingekruist in cultuurmateriaal. De 
verwachting is dat dit de genetische basis voor 
kruisingsouders verbreedt en dat er meer resi-
stentiegenen kunnen worden ingekruist.

Biologische ogen

Edith Lammerts van Bueren op het selectieveld 
in Kraggenburg.

Veredelaar Ronald Hutten maakte met zijn 
team in de kas in Wageningen de kruisingen 
voor Bio-Impuls. Voor Bio-Impuls komt dat neer 
op ongeveer 300 combinaties van ieder acht 
bloemen. Op het veld in Kraggenburg staan 
eerstejaars planten (zaailingen) en tweedejaars 
planten uit knollen (zaailingknollen). Voordeel 
van de zaailingen is dat het snel werkt. De 
beoordeling kan in het eerste jaar na kruising. 
Nadeel is dat de planten langzamer op gang 
komen en er dus later beoordeeld kan worden 
en meer risico op virusoverdracht door luizen 
is.
In het veld staan veel commerciële kruisingen. 
Dat zijn kruisingen tussen commerciële rassen 
en een phytophthora-resistent ras als Toluca, 
Bionica of Sarpo Mira. ,,We zijn ook met andere 
resistentiegenen aan het werk”, zegt Hutten. 
,,We deden dat al eerder vanuit het Paraplu-
plan Phytophthora. De geniteursontwikke-
ling loopt door in het Bio-Impuls programma. 
Ik schat dat er tien resistentiegenen in het 
materiaal zitten. Eerst werken we dat uit wild 

op in materiaal dat landbouwkundig geschikt 
is en daarna stapelen we de resistentiegenen 
in nieuwe rassen.” Dit laatste traject levert op 
termijn sterkere rassen, waarvan de resistentie 
moeilijker doorbroken wordt.

Korte en lange termijn

Ronald Hutten werkt aan een snel traject met 
commerciële kruisingen en aan de ontwikke-
ling van nieuwe ouders die andere resisten-
tiegenen aan rassen kunnen toevoegen.


